
numura:
Parādnieku saraksti (2. Ipp.)
Tuvojas Mārtiņdienas gadatirgus! (2.lpp.

 Fiziķis Jānis Valdmanis par rikstniecību (3. Ipp.)

V Ē L R E IZ  P A R  M E Ž V ĪN IE M  U N  
P IL S Ē T S T Ā D ĪJ U M IE M  V IS P Ā R

Lai nokļūtu pie patiesības, dialogs jāturpina, vai ne?
V. Veinberga atstāstu par mežvīnu likstām Miera un Dienvidu ielās (sk. 
SV Nr. 21) pie māju fasādēm, manuprāt, savdabīgi komentēja J. Šrēders 
(SV Nr.22).

Nelieli precizējumi: vīteņus postīja pie mājas Dienvidu 3/1 
(pasvītrojumi - autora), ne Miera 3/1. Mājai Miera 16/5, nodotai 
ekspluatācijā 1968.g., apstādījumus izdomāja nevis nama iedzīvotāji, 
bet gan arhitekts, tātad projekts toreiz kaut kur saskaņots, reģistrēts, un 
apzaļumošanas darbus vadīja enerģiskais īrnieks, nelaiķis, Teovīls 
Robinsons. Savukārt māja Miera 16/5 pieder pašvaldībai: es, īrnieks, īri 
maksāju Salaspils pilsētas dzīvokļu pārvaldei, Enerģētiķu ielā.

Bet ne jau šajos faktos lietas būtība; tās tikai maznozīmīgas 
neprecizitātes (varbūt tomēr neatbalstāmas pilsētas galvenā arhitekta 
J. Šrēdera darbā?).

Mežvīnu izciršanas norises būtības vērtējums J. Šrēdera interpretācijā 
atsedz ko daudz svarīgāku: pilsētā nesaskaņotos apzaļumojumus 
jebkurš, pēc gadiem (kad izmainījušies īrnieki, sētnieki, namu vecākie) 
drīkst nesaskaņojot “atzaļumot”, jo “tie nav domes stādījumi”, tos “nav 
iekārtojusi pašvaldība, to ir darījuši paši namu iedzīvotāji” (citējums no 
J.Š. mans - V.V.)

Labiekārtošanas brigāde šobrīd vēl nav spējīga ne finansiāli, ne fiziski 
veikt niansētus atsevišķu namu apzaļumošanas uzdevumus (tā veic 
lielisku pilsētas kopsejas veidošanu),- tādēļ būtu jāakceptē iedzīvotāju 
(pārsvarā tie ir 1., 2. stāvu īrnieki) iniciatīva. Taču tam būtu jānotiek kāda 
domes dienesta uzraudzībā, lai izslēgtu dažu iedzīvotāju patvaļu, kuras 
rezultā tiek izpostīta gadu desmitos (mežvīns aug lēni!) izveidojusies 
vertikālā zaļās arhitektūras kompozīcija. Par sarūgtinājumu citiem nama 
īrniekiem... □

Viktors VEINBERGS

BEZDARBS SALASPILĪ
Nodarbinātības valsts dienesta (NVD) Rīgas rajona Salaspils birojā 

(Skolas ielā 10) 1. oktobrī  bija reģistrēti 674 nestrādājošie (220 
vīrieši, 432 sievietes, tris invalīdi un 19 jaunieši līdz 18 gadu vecumam). 
Taču bezdarbnieku statuss, kas dod tiesības saņemt bezdarbnieka 
pabalstu, ir tikai 630 salaspiliešiem - 196 vīriešiem, 420 sievietēm un 
14 jauniešiem. Septembri NVD reģistrējušies 130 nestrādājošie (52 
vīrieši, 73 sievietes un pieci jaunieši); bezdarbnieka statusu ieguvuši 90 
(31 vīrietis, 57 sievietes un divi jaunieši); savukārt 86 šo statusu ir 
zaudējuši (41 vīrietis, 44 sieviete un viens invalīds); darbā iekārtoti 11 
(septiņas sievietes, četri vīrieši);
49 (14 vīrieši un 35 sievietes) dažādos kursos apguva jaunu profesiju 

vai cēla savu kvalifikāciju.

SALASPILĪ REĢISTRĒTO BEZDARBNIEKU TAUTĪBA:
LATVIEŠI - 167 (+2)
KRIEVI - 328 (+6)
BALTKRIEVI - 64 (-1)
UKRAIŅI-31 
POĻI -14  (-2)
LIETUVIEŠI - 5 (-1)
EBREJI - 2
CITAS TAUTĪBAS - 19 Q

Gatis PURIŅŠ

26. oktobri, 14.00
kultūras nama Enerģētiķis PENSIONĀRU KLUBS

aicina jūs uz sarīkojumu!
* Tikšanās ar Salaspils domes pārstāvjiem;

* Daugavpils viesu koncerts.
Laipni lūdzam!

____________ ___________________________ PROBLĒMA

APBURTAJĀ LOKĀ
Intervija ar Salaspils pilsētas 

domes dzīvokļu pārvaldnieci 
Gitu VINOGRADOVU, kuras 
pārziņā atrodas vislielākais un 
ari visnolaistākais dzīvojamais 
fonds - 56 mājas ar 4 tūkstošiem 
dzīvokļu un 11 tūkstošiem iedzī
votāju. Tajā ietilpst viss HESa 
rajons, Silavas dzīvojamās mā
jas un 6 mājas Miera ielā. “Fon
da atrašanās dažādās pilsētas 
vietās apgrūtina tā apsaimnie
košanu,” - tā par savu saimnie
cību stāsta Vinogradovas kun
dze, bet iedzīvotāju vidū ļoti po
pulāra ir tēze, ka pie visiem cau
rajiem jumtiem, izdemolētajām 
un ļoti netīrajām kāpņu telpām, 
saplīsušajiem cauruļvadiem, 
izdegušajām lampām un lie
lajiem komunālo maksājumu 
tarifiem u.tml. ir vainojama na
mu pārvalde. Vai tā tiešām ir?

- Kā šis, vismaz ģeogrāfiskā 
ziņā - neloģiskais, dzīvojamais 
fonds ir izveidojies?

- Pēc MK lēmuma uzņēmumu 
dzīvojamais fonds bija jānodod 
pašvaldībām,un tā, kopš 1994. 
gada 1. aprīļa, Salaspils pilsētas 
pašvaldība pārņēma TEC-2 dzī
vojamo fondu. Šī paša gada 25. 
augustā notika vēl vienas izmai
ņas: TEC-2 dzīvojamais fonds tika 
apvienots ar Salaspils municipālo 
namu pārvaldi un izveidota Salas

pils pilsētas domes dzīvokļu pār
valde.

- Kādā stāvoklī un uz kādiem 
noteikumiem to saņēmāt?

- Mājas tika pieņemtas tādas, 
kādas tās bija, tehniskā stāvokļa 
novērtējum a nebija nevienai. 
Pirmais punkts MK lēmumā bija - 
nodot pašvaldībām, bet otrajam 
bija jābūt ekonomiskajam pamato
jumam, lai šo fondu uzturētu. Bet 
otrā punkta nebija. Tāpēc mājas 
tika saņemtas tādas, kādas bija, 
savukārt mēs cenšamies lāpīties ar 
to, kas mums ir. 1995. gadā tika 
ieskaitīti līdzekļi no domes dzī
vokļu saimniecības komitejas bu
džeta, par kuriem varējām remon
tēt jumtus, šuves un siltummezg- 
lus. Kapitālā remonta tāmes sa

stādām un iesniedzam katru gadu, 
arī akceptu, ka naudas summa ir 
iedalīta, saņēmām, bet šogad ar 
finansēm ir ļoti saspringti. Māju 
jumti tek, un augšstāvos daudzi 
dzīvokļi ir bojāti. Mājas ir nove
cojušas, bet profilaktisko remontu 
vajadzētu veikt ik pēc 5 gadiem.

- Vai esat rēķinājuši, kādas 
būtu reālās izmaksas, lai šo fon
du varētu uzturēt NORMĀLI?

- Dzīvokļu pārvaldei būtu jāuz
tur fonds no īres maksām, kas Sa
laspilī ir 6,5 santīmi par kvadrāt
metru (Rīgā - 7,5 santīmi). Tā ir 
vienīgā nauda, kurai būtu jāsedz 
jumtu, šuvju, siltummezglu re
monti, pagrabu tīrīšana, sētnieku,

(Turpinājums 2. Ipp.)

PABEIGSIM IESĀKTO PAR PAJĀM PRIVATIZĒTO 
DZĪVOKĻU UN MĀJU PRIVATIZĀCIJU!

Pirms vairākiem gadiem tika ie
sākta dzīvokļu un māju privatizā
cija par pajām.

Pašreiz būtu jācenšas pabeigt šo 
māju privatizāciju, jo, saskaņā ar 
likumu Par valsts un pašvaldību 
dzīvojamo māju privatizāciju, tikai 
zemes reformas laikā pieļaujama 
dzīvokļa, kā arī viendzīvokļa un 
daudzdzīvokļu mājas īpašuma tie
siskā reģistrēšana pirms zemes 
īpašuma tiesību nostiprināšanas 
Zemesgrāmatā.

Savukārt, likums Par dzīvokļa 
īpašumu nosaka, ka dzīvokļa īpa

šums daudzdzīvokļu mājā, kurā 
dzīvokļi pieder vairākiem īpašnie
kiem, ir katra īpašnieka atsevišķais 
īpašums kopā ar attiecīgo kopīpa
šuma daļu.

Likums Par valsts un pašval
dību dzīvojamo māju privatizāciju 
uzliek par pienākumu pašvaldību 
dzīvojamo māju privatizācijas ko
misijām veikt noteiktas darbības 
arī ar mājām, kas privatizētas par 
pajām.

Jāveic zemes piesaistīšana šīm 
mājām, uzmērīšana, jānosaka ze
mes gabala vērtība.

Par pajām privatizētajām mā
jām privatizācijas komisija noteiks 
katra dzīvokļa īpašumā ietilpstošo 
mājas kopīpašuma daļu, un priva
tizēs vai nodos nomā uz 99 gadiem 
zemes gabalu, uz kura dzīvojamā 
māja uzcelta.

Ja par pajām privatizētajā mājā 
ir neprivatizēti dzīvokļi, kurus pār
ņēmusi pašvaldība, tad dzīvojamo 
māju privatizācijas komisija no
vērtēs šos privatizācijas objektus 
un piedāvās tos īrniekiem un viņu 
ģimenes locekļiem privatizēt par 
sertifikātiem.

Dzīvojamās mājas ierakstīšana 
Zemesgrāmatā šajos gadījumos 
būs pašu dzīvokļu īpašnieku ziņā.

Lai ātrāk pabeigtu māju priva
tizāciju par pajām, dzīvokļu īpaš
niekiem pašiem jāparāda iniciatīva 
un jārod iespēja finansēt privati
zācijas pabeigšanas darbus. 

Juris KRASNAIS, 
Salaspils pilsētas 

dzīvojamo māju 
privatizācijas komisijas 

priekšsēdētājs

1
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(Turpinājums no 1. Ipp.)

santehniķu algas. Atkritumu izve
šana Salaspilī ir ļoti dārga - izgāz
tuve Getliņos ar katru gadu sadār
dzinās, jo palielinās vides aizsar
dzības nodoklis. Latvenergo elekt
roenerģijas izmaksas par iekškvar- 
tālu apgaismojumu, kāpņu telpu 
apgaismojumu, liftu izmantošanu 
aug un aug, bet nav, no kurienes 
ņemt naudu. Un, ja domei nav lī
dzekļu, no kuriem dotēt dzīvojamā 
fonda uzturēšanu, tad mums ir 
jāsaka: atkritumus nevedīsim, dzī
vosim tumsā un antisanitāros ap
stākļos! Tāpēc dome apstiprināja 
tarifus, kas paredz, ka arī iedzī
votājiem jāpiedalās savas mājas 
labiekārtošanā un uzturēšanā, jo 
tie 6,5 santīmi par m2 nesedz reālos 
namu uzturēšanas izdevumus. Lē
mumu pieņēma maijā, bet mēs 
naudu neesam redzējuši, jo, ja

īrnieks ir parādā 200, 300 latu, bet 
atnāk un samaksā Ls 5, tad nevar 
īsti saprast, cik no šīs summas sa
nāk liftu apkalpošanai un atkri
tumu izvešanai...

- Vai vasarā, kad nebija jā
maksā par siltumu, maksājumu 
skaits palielinājās?

- Mēs jau arī tā cerējām, bet 
maksāja tikai 60% no visa iedzī
votāju skaita, un arī tad tie, kuri 
nav parādnieku sarakstā. Bet lielie
- 500, 600 un 700 latu parādnieki
- atnāk un samaksā 5,10 latus, jo 
viņiem, lūk, kāds jurists teicis, ka 
ar to pietiek, ārā neizliks! Namu 
pārvaldei katru mēnesi ir jāizdara 
3 obligāti maksājumi, bez kuriem

dzīvojamais fonds nevar eksistēt: 
1) sanitārā attīrīšana (atkritumu 
tvertņu izvešana), 2) 100% samak
sa Rīgas gāzei, jo pretējā gadījumā 
tiks atslēgta gāze visai Salaspilij, 
3) Latvenergo - par elektrību. No 
kurienes ņemt šo naudu, ja maksā 
tikai 60% iedzīvotāji?! Tā mēs 
mūžīgi paliekam parādā. Tas ir 
apburtais loks!

- Ko jūs esat darījuši, lai cī
nītos ar nemaksātājiem?

- Esam raksījuši brīdinājumus 
un spēlējuši uz. jūtām, bet, ja arī tad 
cilvēki nesaprot situāciju, tad 
kārtojam tiesas lietas, kuru ir bijis 
diezgan daudz. Vienīgais, ko esam 
panākuši - daļa cilvēku ir sākusi 
domāt. Šoruden arī - iedzīvotāji 
atsakās no siltā ūdens, jo saprot, ka 
tas ir dārgs prieks un, ka viņi to 
nevarēs atļauties. Viņi domā par 
to, lai neaugtu parāds. Problēmas 
ir ar gāzi - par to dzīvokļu pārval

dei - vai tur lūst vai plīsti - ir jā
maksā katru mēnesi. Pagājušo 
rudeni taisījām akciju, kuras laikā 
gribējām nemaksātājiem atslēgt 
gāzi - kopā aptuveni 140 dzīvok
ļiem. Pieaicinājām Rīgas gāzi, 
atslēdznieku, municipālo policiju, 
bet varējām atslēgt tikai 14 dzī
vokļiem, jo pārējos mūs vienkārši 
nelaida iekšā - sak’, tikai ar pro
kurora sankciju! Visi jau ir gudri, 
bet tas, ka tu neizpildi īrnieka pie
nākumus, tas nav nekas! Daudzi 
saka: mēs to gaismas pili uzcēlām, 
nopelnījām un mums pienākas! 
Karsto ūdeni arī esam diezgan 
daudziem dzīvokļiem atslēguši. 
Auksto ūdeni un kanalizāciju at

slēgt nedrīkst, jo tad ēkā veidojas 
antisanitāra situācija un cieš citi 
nama iedzīvotāji. Ko vēl var darīt?

- Kur jūs redzat izeju no šīs 
bezcerīgās situācijas?

- Kamēr valstī nebūs atrisināti 
ekonomiskie jautājumi, kamēr 
nebūs jaunu darbavietu, kamēr 
regulāri netiks izmaksātas algas, 
tikmēr situācija neuzlabosies.

Mēs, kā juridiskie un saimnie
ciskie pārvaldītāji, cenšamies kaut 
nedaudz uzturēt kārtībā šo dzī
vojamo fondu, lai cilvēkiem būtu 
daudzmaz normāli apstākļi. Visas 
caurules ir vecas un aizaugušas. 
Sāksies apkures sezona, cilvēki 
nāks un atkal sūdzēsies: mums 
auksti dzīvokļi! Mēs jau gudri šo
dien runājam - nav veikta profi
lakse, caurules nav skalotas... Bet 
šodien mēs visi esam fakta priekšā 
- ir tā, kā ir, un tik, cik ir līdzekļu, 
mēs pa gabaliņam cenšamies

pielāpīt. Taču beigās iznāk tā, ka 
dzīvojam kā lieli bagātnieki - tā 
lāpoties, tik vairāk naudas iztērē
jam.

- Vai iesniegt prasību tiesā 
pret nemaksātāju varat ar mie
rīgu sirdi?

- Kad tiesā tika nodota pie
teikumu pakete, domāju, - varbūt 
to ģimeni nevajadzēja, tur mazi 
bērni un tā... Bet viņi jau netika 
nodoti tiesai uzreiz - sākumā raks
tījām brīdinājumus, uz kuriem viņi 
nereaģēja. Neviens nenāca un ne
teica, kas par vainu, kāpēc ne
maksā - vai bezdarbnieks, vai kas 
cits noticis. Bet, kad parādās pirmā 
pavēste, kādi tik cilvēki te nenāk

A/s “PĻAVNIEKI - 
JSTS” tirdzniecības 

centrs Salaspils

Aicinām firmas, SIA un 
IU uz sadarbību:

- rūpniecības preču 
tirdzniecība un 
uzglabāšana;

- komunālo pakalpojumu 
sniegšana:

- pulksteņu un 
juvilierizstrādājumu 

remonts;
- sadzīves tehnikas 
remonts u. tml. 
Gaidām Jūsu 

atsaucību.
Tālr. 46258, Salaspilī, 

Rīgas ielā 1.

- labi situēti, firmu īpašnieki, un 
pārmet mums, ka viņus blamējot 
pa visu Salaspili, kaut pašiem 700 
latu parāds. Savādi, bet pa šiem 
gadiem nav tiesāts neviens pen
sionārs - viņi atnāk un pēdējo san
tīmu samaksā, bet parādā cenšas 
nepalikt.

Visus parādniekus varētu sa
dalīt trijās kategorijās - viena kate
gorija ir dzērāji, kuriem viss ir 
vienalga, otra - ļoti labi situēti 
cilvēki, kuri tirgodamies braukā pa 
ārzemēm,* maina mašīnas katru 
gadu un īres maksu vienkārši ig
norē. Trešā kategorija ir pusmūža 
cilvēki, kuri strādāja uzņēmumos, 
kas tika likvidēti, vai kuri atlaisti 
no darba štatu samazināšanas dēļ. 
Grūti atrast darbu specialitātē! 
Kādreiz mums vajag sētniekus, 
pastā - pastniekus, arī pie labiekār- 
totājiem var atrast darbu. Bet ne
gribas jau staigāt un vākt papīrīšus 
un kopt grāvmalas. Un viņi nolaiž 
rokas...

- Cik ir bijušas lietas tiesā un 
vai ir tādi, kas ir izlikti no dzī
vokļiem?

- Tiesas notiek nepārtraukti. 
Kopš š.g. janvāra tiesā ir nodotas 
52 lietas. Kas pa šo laiku ir noticis? 
6 ģimenes parādu nokārtoja (400 - 
600 Ls), 15 ģimenes ir samainī
jušas dzīvojamo platību pret ma
zāku, bet 22 ģimenēm ir bijis tiesas 
spriedums - izlikt bez citas dzīvo
jamās platības ierādīšanas.

- Vai šīs ģimenes patiešām ir 
izliktas?

- Arī pēc tiesas sprieduma cil
vēki nāk un lūdz, lai neliek ārā, ka 
viņi vēl meklēs kādu atrisinājumu. 
Kā skaidro juristi - arī pēc tiesas 
sprieduma var atļaut vēl 2 mē
nešus meklēt izeju no situācijas. 
No šīm ģimenēm piecas atrada 
maiņas variantus, bet ar četrām 
strādā tiesu izpildītājs. Jāsaka arī, 
ka šie cilvēki nav ne rādījušies, ne 
interesējušies par kaut ko.

Protams, ģimenes ar bērniem 
mēs uz ielas neatstājam, bet pār
vietojam - uz Skolas ielu 7, Raiņa 
17a, uz Lapsenēm. Dzelzceļa namu 
pārvaldē ir mājas ar malkas apkuri, 
kuri iedzīvotāji labprāt samainītos 
uz labiekārtotiem dzīvokļiem. 
Drīz radīsies problēma, ka vairs 
nebūs, uz kurieni pārvietot. Un vēl 
arī cita problēma, kas ar katru ga
du kļūst asāka - mēs izlikām 4 vie
niniekus, kurus dēvē par bomziem. 
Taču arī viņi sevi uzskata par Sa
laspils iedzīvotājiem - dzīvo bē
niņos, pagrabos, kuros tiek plēsts 
un zagts. Sāksies aukstais laiks, 
kad viņi lauzīs vaļā siltummezg- 
lus, kuros atrodas aparatūra, stieps 
uz turieni matračus, - tur savāksies 
vēl kādi divi, trīs, sāksies iedzer
šana. Cik tur tālu līdz ugunsne
drošai situācijai, kad tā māja vis
pār var uziet gaisā! Vienu māju 
mēs it kā esam atpestījuši no šāda 
iedzīvotāja, bet viņš iet uz nāka
mo, cepeškrāsnī kurina ugunskuru 
un sildās, jo viņš taču ir dzīvs cil
vēks! Arī Salaspilī nopietni jāpie
iet jautājumam par sociālo māju 
veidošanu.

- Taču ne mazāk neapmieri
nāti ir arī tie, kuri maksā: - Kā
pēc citi dzīvo uz mana rēķina?!

- Protams, ka tie, kuri maksā, ar 
milzīgiem pārmetumiem vēršas 
pie mums - kaimiņi nemaksā, mēs 
maksājam, un mums jācieš! Bet 
kaimiņš dzīvo plītēdams - pudelei 
pietiek, bet īrei - ne. Nemaksā un 
saņem to pašu ūdeni, gāzi, siltumu. 
Es tam visam piekrītu, bet neviens 
jau uz priekšu nav samaksājis - 
mēs maksājam tikai par to, ko 
esam izlietojuši. Bet, kas notiks, ja 
mēs, tie 60%, arī nemaksāsim? 
Tad mēs visi nosalsim un aiziesim 
postā! Diemžēl, tāda ir reālā si
tuācija. □

Inga REČA

Kultūras nama Enerģētiķis
mazais folkloras klubiņš un sociālās aprūpes nodaļa 

aicina jūsu ģimenīti
UZ BĒRNU RĪTU
2. novembrī, 12.00.

Kopā ar Silavas bērnudārza folkloras grupiņu un k/n 
kolektīvu Saules zaķēns apdziedāsim rudeni, 

piedalīsimies rotaļās.

Pilsētas dzīvokļu pārvaldes
parādnieku saraksts uz 30.09.1996.

1. Kļimova Skolas 11/1-22 1.407,69
2. Liedskalniņa Enerģētiku 7-72 1.252,13
3. Šubina Maskavas 5-36 1.184,54
4. Rogožnikova Enerģētiķu 6-32 1.017,72
5. Počebits Enerģētiķu 23-84 1.012,43
6. Dmitrijevs Skolas 12-36 992,42
7. Uļjanovs Celtnieku 4-1 981,83
8. Auziņš Daugavas 2-101 974,11
9. Samuilovs Enerģētiķu 5-86 963,27
10. Obeļjanova Maskavas 7-31 946,74
11. Moršins Enerģētiķu 2-5 924,82
12. Loščiņins Daugavas 2-15 923,20
13. Korsikovs Celtnieku 14-31 913,78
14. Sēlis Enerģētiķu 3-137 892,44
15. Kokorins Skolas 11/1-50 887,30
16. Pavlova Skolas 17-108 872,22
17. Mihaļonoks Daugavas 2-4 820,22
18. Dorohins Skolas 3-29 812,78
19. Vaivode Meža 7-35 809,38
20. Kile Skolas 15-39 808,42
21 .Ivanova Celtnieku 14-19 772,70
22. Radionovs Maskavas 7-14 758,22
23. Dvoikina Lauku 12-39 754,98
24. Jarcevs Kalnu 7-77 754,15
25. Jankovskis Rīgas 2-22 751,83
26. Stepanovs Enerģētiķu 5-29 746,76
27. Panovs Maskavas*l-61 744,12
28. Barkovska Maskavas 5-31 739,57
29. Kukliņs Maskavas 1-19 737,29
30. Lejtlands Skolas 5/2-45 736,65

(turpinājums nākošajā numurā)
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10. novembrī Salaspils tirgu
MĀRTIŅDIENAS GADATIRGUS!

Aicināti zemnieki un citi tirgotāji! 
Kontaktālrunis - 43140.



MANS KAIMIŅŠ - RĪKSTNIEKS

MEKLĒJUMI TURPINĀS...
lietota. Taču es domāju, ka pārāk 
ar to nevajadzētu aizrauties...

- Kādas ir vispopulārākās 
metodes, kuras izmanto rīkst-

Intervija ar fizikas zinātņu doktoru Jāni Valdmani
- Pastāstiet, lūdzu, kas ir 

rīkstniecība?
- Tas ir ļoti plašs jēdziens... 

Rīkstniecība ir saistīta ar cilvēka 
spējām noteikt kaut kādas neho- 
mogenitātes vai anomālijas ap
kārtējā vidē. Pagaidām gan vēl nav 
skaidrs mehānisms, kā tas notiek. 
Taču, tā kā rīkstniecība ir saistīta ar 
cilvēka jūtīgumu, tad katram cil
vēkam šīs spējas ir savādākas - 
vienam ir muzikālā dzirde, citam 
nē... Un tāpēc, ka katrs cilvēks šo 
pasauli redz un jūt savādāk, arī 
katrs rīkstnieks tās anomālijas 
(tautā tās sauc par āderēm) nosaka 
no citiem atšķirīgā veidā un varbūt 
pat citā vietā. Taču ir arī tādas vie
tas, kuras uzrāda visi rīkstnieki. 
Tās mēs saucam par izteiktāku vai 
lielākas intensitātes anomāliju. 
Pašlaik zinātne oficiāli rīkstnie- 
cību neatzīst, bet, tā kā šī parādība 
pastāv, tad tā ir jāpieņem un jāpēta.

- Kā radās jūsu interese par 
rīkstniecību?

- Es kādreiz biju dzirdējis, ka ir 
tādi cilvēki, kuri ar rīkstītes palī
dzību nosaka vietas, kur rakt akas. 
Un reiz pie mums uz Fizikas ins
titūtu bija atnācis viens rīkstnieks, 
un tas, ko es redzēju, ļoti strikti 
atšķīrās no tā, ko es biju iztēlojies. 
Kopš tā laika manī radās ši interese 
par rīkstniecību. Tas bija pirms 
gadiem divdesmit.

- Tātad rīkstniecību jūs esat 
pētījis jau divdesmit gadus?

- Tas drīzāk ir bijis tāds hobijs. 
Pats šīs rīkstnieka spējas es ieguvu 
un izbaudīju, ko tās nozīmē, tikai 
pēc kādas nedēļas treniņa. Un, ja 
tu zini un pats izjūti, kas tas ir, tad, 
protams, interese ir pavisam sa
vādāka. Tas ir tāpat kā ar redzi - 
cilvēkam, kas nekad nav redzējis, 
nevar pastāstīt, ko nozīmē redzēt.

- Vairumam cilvēku rīkstnie
cība asociējas ar kaut ko mistis
ku. Dažiem pat ar šarlatānis
mu...

- Visas parādības, kas nav uz
reiz izskaidrojamas, vienmēr ap
aug ar mistiku un šarlatānismu. Arī 
rīkstniecību daudzi grib izmantot 
iedzīvošanās nolūkā. Taču gal
venais ir tas, ka nav šīs vienno- 
zīmības. Jo, kā jau teicu, dažādi 
rīkstnieki āderes nosaka dažādās

vietās. Cik mēs esam pētījuši šo 
parādību, un arī citi pētnieki ir 
atklājuši, ka ūdens āderes nav 
viennozīmīgi saistītas ar tām vie
tām, kuras nosaka rīkstnieks. 
Uzskata, ka tā rīkstīte reaģē uz 
kaut kādu ārēju iedarbību, taču 
bieži vien rīkstnieks ir iztēlojies 
kaut kādu āderu modeli, un viņam 
šī rīkstīte var reaģēt uz kaut kādu 
iekšēju impulsu. Viņš, piemēram, 
iedomājas, ka šeit ir tā ādere un 
rīkstīte tiešām to āderi uzrāda... 
Un, tā kā cilvēka faktoru nevar iz
slēgt, tad šeit sajaucas ārējā ie- 
darbe ar cilvēka psiholoģisko re
akciju. Taču principā rīkstniecība 
balstās uz ļoti izkoptu nosacījuma 
refleksu, jo, apmācot jaunus rīkst- 
niekus, parasti izmanto tās izteik
tās anomālijas, kuras uzrāda vai
rāki rīkstnieki. Viņam liek, ejot 
kādai vietai pāri, apzināti izkopt 
kaut kādu refleksu. Pēc zināma lai
ka šis reflekss nostiprinās, un turp
māk viņš refleksīvi var noteikt ci
tas anomālijas, pat nezinot par to 
eksistenci. Arī es, šādi trenējoties, 
ieguvu spēju ar rīkstīti noteikt āde
ri, taču citiem šī spēja var būt arī 
iedzimta.

- Kāds ir rīkstniecības prak
tiskais pielietojums?

- Kā jau minēju, parasti rīkst
nieki ar diezgan lieliem panāku
miem nosaka aku vietas. Piemē
ram, kādā apgabalā vienmēr var 
atrast ūdeni, bet, ja urbumu izdara

rīkstnieka atrastajā anomālajā 
vietā, tad tur parasti ūdens ir tīrāks, 
un arī tā pieplūde ir daudz spēcī
gāka. Taču ar āderēm ir saistītas ne 
tikai aku vietas, bet arī cilvēka paš
sajūta. Uzskata, ka, ja cilvēks, pie
mēram, ilgstoši guļ kādā spēcīgas 
anomālijas vietā, varot rasties kaut 
kādas slimības un pat ļaundabīgi 
audzēji. Taču, kā jau minēju, katra 
cilvēka jūtība ir individuāla, un 
tāpēc ir grūti kaut ko viennozīmīgi 
apgalvot. Piemēram, atnāk kaut 
kāds rīkstnieks un sazīmē dzīvoklī 
āderes krustām šķērsām, un iedzī
votāji ir izmisumā, jo viņiem ta
gad vispār nav, kur novietot gultu. 
Tāpēc, ja man kāds jautā, tad es 
parasti iesaku pašam priekš sevis 
noteikt tās āderu vietas. Taču āde
res veicinot ne tikai slimības, bet 
arī dodot pozitīvu stimulu. Un uz
skata, ka, ja vajag daudz un in
tensīvi strādāt, tad labāk ir sēdēt 
āderu krustpunktā.

- Dominē tāds viedoklis, ka 
kaķi mīlt gulēt āderu krust
punktā, un, ka ar līdakasti var 
neitralizēt āderu iedarbību. Vai 
šiem uzskatiem ir kaut kāds 
zinātnisks pamatojums?

- Tā jau par tiem kaķiem runā, 
taču es personīgi neesmu novē
rojis, ka viņi gulētu uz āderu krust
punktiem - kaķi vienkārši guļ vi
sur... Taču cilvēki saka, un acīm
redzot tie novērojumi ir plašāki, ka 
kaķi mīlot, bet suņi nemīlot gulēt 
āderu krustpunktos. Bet, runājot 
par dabu, ir novērots, ka ozoli la
bāk aug āderu krustpunktos, un, ka 
vieniem augiem tie patīk, citiem 
nē. Taču par tām līdakastēm un 
visām tām ekranēšanām ir jāsaka 
tā, ka visas āderes var iedalīt divās 
lielās grupās. Pirmajā grupā tās 
āderes, kuras uzrāda vairums rīkst- 
nieku, otrajā - visas pārējās. Tās 
mazākās āderes, no otrās grupas, 
parasti saistāmas ar cilvēku pašu. 
Un šīs āderes jūs, protams, varat 
ekranēt ar līdakastēm un visādām 
citādām puķēm... Taču, cik mēs 
esam novērojuši, uz pirmās grupas 
āderēm visas tās puķes un zvēr
ādas, kuras arī iesaka lietot, ne
kādu iespaidu neatstāj. Nu, nav 
nevienas tādas ekranizācijas me
todes, kas varētu ietekmēt āderes!

Taču ir viena cita lieta - āderu ie
darbība ar laiku mainās. To ie
darbības intensitāte ir pakļauta 
meteoroloģiskajiem apstākļiem, 
kā arī diennakts stundām.

- V iduslaikos ar rīkstīšu  
palīdzību esot m eklētas arī 
dažādas rūdas...

- Jā, toreiz tas bija ļoti populāri. 
Arī tagad ir bijuši mēģinājumi iz
mantot šo metodi, un tam arī ir zi
nāms pamats, jo, šo nosacījuma 
refleksu īpaši trenējot, var izkopt 
arī rūdu m eklēšanai. Anglijā 
savulaik bija jākārto pat speciāli 
eksāmeni. Noliek priekšā rūdas 
gabalu, un ir jānosaka šīs rūdas 
kvantitatīvais un kvalitatīvais sa
stāvs.

- Vai mūsdienās šādu derīgo 
izrakteņu meklēšanas metodi vēl 
praktizē?

- Praktiski tā zemeslode ir jau 
pamatīgi apsekota, bet bijušajā 
PSRS šo metodi praktizēja, pat 
diezgan daudz. Piemēram, Ukrai
nā bija speciāla grupa, kurā bija 
valsts apmaksāti rīkstnieki, un viņi 
bija atraduši pat nelielas zelta ie
gulas. Šādas grupas bija arī Mas
kavā un Krasnojarskā. Acīm
redzot, arī tagad šī metode tiek pie

niecībā?
- Tādu ir ļoti daudz, un tās ir 

dažādas. Parasti tas ir tāds Y veida 
koka zariņš, ko saspringti tur ro
kās, un tad tajā anomālajā vietā tas 
pagriežas vai nu uz augšu, vai uz 
leju. Tad ir tādas L veida stieples, 
vai tāds rāmītis... Citi vispār iztiek 
tikai ar savām sajūtām - vai nu vi
ņiem uzmetas zosāda, vai kaut kur 
kaut kas sāk sāpēt vai kņudēt.

- Pēdējā laikā medicīnā 
aizvien plašāk izmanto biore- 
zonansi, lai noteiktu saslimšanas 
un preperātus, ar kuriem tās 
ārstēt. Vai arī tā ir rīkstniecība?

- Viens no paņēmieniem rīkst- 
niecībā ir svārsts, piemēram, diegā 
iekārts gredzens, ar kura palīdzību 
cilvēks var noteikt, kurš ēdiens 
viņam ir jāēd, kurš nē. Mēs vien
reiz rīkojām pārbaudes un at
klājām, ka tad, kad cilvēks redz, ko 
viņam noliek priekšā, redzētais 
viņu iespaido, un reflekss nostrā
dā, bet, ja  viņš neredz, kas ir no
likts priekšā, nekāda rezonanse 
nesanāk. Es nezinu, vai šādā veidā, 
ja to sauc par biorezonansi, var 
noteikt, kādi ēdieni vai zāles ir 
jālieto. Es šeit neredzu nekādu 
dziļu pamatojumu.

- Vai, izmantojot elektronis
kos mērinstrumentus, var no
teikt āderes?

- Šobrīd nav neviena m ēr
instrumenta, ar ko varētu noteikt 
āderes. Kādu atsevišķu instru
mentu rādījumi korelē ar kaut kā
dām atsevišķām vietām. Ja, teik
sim, ir simts āderes, tad tikai kādos 
pārdesmit gadījumos to atrašanās 
vieta sakrīt ar kaut kādu elektro
magnētiskā lauka anomāliju vai 
kaut ko citu. Tā ka šobrīd āderes 
un to krustpunktus var noteikt tikai 
ar rīkstīti. Un, tā kā cilvēks ir neat
ņemama rīkstniecības sastāvdaļa, 
tad, kamēr nebūs pilnībā izprasta 
cilvēka nervu sistēmas darbība un 
tās iespējas, diez vai būs iespējams 
atrast āderes ar kaut kādu mēr
instrumentu palīdzību... 

Gatis PURIŅŠ
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Ja Jums ir vajadzīga:
□  pašvaldības policijas;
□  ugunsdzēsēju;
□  ūdensvada un kanalizācijas nodaļas;
□  veterinārārsta, apsēklotāja;
□  ātrā medicīniskā un cita veida palīdzība 

ekstremālos gadījumos,

zvan ie t: 40001 vai 40003!

P A G A J U Š A J Ā N E D Ē Ļ Ā

14.- 21. oktobris
Policijas dežūrdaļā nogādāti 25 

cilvēki, no kuriem 17 - alkohola 
reibumā.

Poliklīnikas traumpunktā ap
kalpoti 13 cilvēki, to vidū viens 
suņa sakosts bērns. Ātrā palīdzība 
uz traumatiskiem gadījumiem iz
braukusi 5 reizes.

13. oktobri, 23.40
Pie poliklīnikas piekauts un ap

laupīts 28 gadus vecs vīrietis, kurš 
pēc pirmās palīdzības sniegšanas 
nogādāts stacionārā.

14. oktobrī, 18.40
Saulkalnē pie tuneļa notriekta 

kāda sieviete, kura vidēji smagā 
stāvoklī hospitalizēta Rīgas 1. 
slimnīcā.

Naktī uz 15. oktobri
Sauriešu sakņu bāzes pirtī, 

mazgājoties, miris P. Šakurovs 
(1942).

15. oktobri, 17.00
Pie 2. vidusskolas 3 nezināmi 

jaunieši piekāvuši D. (1982).

Naktī uz 16. oktobri
Ziemeļu ielā kādai automašīnai 

nozagti priekšējie riteņi.

17. oktobri, 9.00
Rīgas 7. slimnīcā mirusi B. 

(1914) no Enerģētiķu ielas 11, ku
ra pašnāvības nolūkā bija iedzērusi 
etiķi.

17. oktobrī, 18.00
No dzīvokļa Enerģētiķu ielā 21 

izgājis un vairs nav atgriezies Ro
lands Haritončenko (1982).

SKOLOTĀJI UN 
BĒRNUDĀRZU  

AUDZINĀTĀJAS!
Pirms Jūs audzēkņiem vai 

viņu vecākiem lūdzat 
iegādāties kādu mācību 
līdzekli, rakstāmo vai 

zīmēšanas piederumu, lūdzu, 
ienāciet SALASPILS 

GRĀMATNĪCĀ (tālr. 47102) 
un informējiet mūs, KAS un 

CIK audzēkņiem 
nepieciešams.

Tā Jūs palīdzēsiet bērnu 
vecākiem visu sagādāt un 
izvēlēties tieši to, kas ir 

vajadzīgs!

Naktī uz 18. oktobri
No Miera ielas 18/8 aizbraukta 

Igoram D. piederošā automašīna 
Opel Kadett (1984).

19. oktobrī, 3.25
Pēc palīdzības poliklīnikā 

griezās Avakums Petrovs (1980) 
no Kalnu ielas 7, kurš, griežot mai
zi, ievainojis sevi krūšu kurvī. Cie
tušais ievietots Rīgas 1. slimnīcā.

20. oktobrī, 5.15
Skolas ielā 13 kāds automašī

nas Mercedes Benz 230 īpašnieks 
kopā ar kaimiņu aizturējis Andreju 
P (1979) no Skolas ielas, kurš ap
zadzis un gatavojies aizdzīt minēto 
automašīnu. P alkohola reibumā 
nogādāts policijas dežūrdaļā. Jā
piebilst, ka P. jau tika aizturēts trīs 
stundas agrāk, kad pie kafejnīcas 
Saliņa nepiedienīgi uzvedās un 
vairākas reizes iesita kādai meite
nei.

20. oktobrī, 12.50
Enerģētiķu ielā 6 konstatēta ne

likumīga tirdzniecība ar kāpos
tiem. Pašvaldības policisti tirgotā
jus izdzenā.

21. oktobrī, 17.00
Skolas ielā pie pasta piekauts E. 

(1932). Vainīgās personas tiek no
skaidrotas.

Pēc palīdzības dienesta, 
pašvaldības un valsts policijas 

un poliklīnikas NMP 
nodaļas materiāliem 

sagatavojis Jānis VANAGS

k/n Rīgava 
1. novembrī, 20.00 

koncertballe kopā ar grupu
TONUSS -

“TREŠĀ JAUNĪBA”:
£  ir iespēja noskatīties tikai 

koncerta daļu vai arī ierasties 
tikai uz ballēšanos; 

sjs tas viss - tikai par Ls 1 un 
ilgs 4 stundas;

Tķ šoreiz - līdzi ņemiet 
groziņus;

& vietas pie galdiņiem 
jāpiesaka un biļetes 

jāiegādājas līdz 30.oktobrim.

Tālr. 41163.

S L U D I N Ā J U M I
PĀRDOD

*** Senlaicīgas klavieres (gs. sa
kums). Cena - Ls 300,-.
Tālr. 44184.

Apbūves gabalu Ķeguma pil
sētas centrā (ir ielikti pamati lielai 
mājai, zeme 0,12 ha, ir dārza mā
jiņa ar tālruni un 3-fazu elektrību, 
apstiprināts individ. projekts, re
ģistrēta Zemesgrāmatā). Var mai
nīt pret 1-istabas dzīvokli ar pie
maksu vai labu importa automa
šīnu. Tālr. 45581, vakaros.

1,5-istabas dzīvokli (privati
zēts, 31 m2, 3. stāvs) Salaspilī, 
Gaismas ielā. Cena 2700 USD. 
Tālr. 8-250-22659, vakaros 18-22. 
Mob. tālr. 204243.

*** 3-istabu dzīvokli (ar visām ēr
tībām, 2.stāvs, Lattelekom, Bālu 
com) Šķirotavā. Blakus skola un 
bērnudārzs.
Tālr. 1-7188576, pēc 19.

3-istabu dzīvokli 9.stāvu mājā. 
Tālr. 47257.

«** Bērnu ratiņus rozā krāsā un gul
tiņu ar matraci. Tālr. 43110.

**■ Ledusskapi Snaige-15E, ar vie
nu kameru, lietotu; jaunu piekari
nāmu sienas skapīti ar stiklu; iz
jaucamus koka krēslus; šujmašīnu 
Čaika, galda svarus (3 kg); grāma
tas no mājas bibliotēkas.
Tālr. 49880.

«** Steidzami! Mēbeles labā stā
voklī (melnu guļamistabas iekārtu 
Bolero, sekciju Agnese, krēslus, 
galdu u.c.). Tālr. 45919.

*** Grūsnu teli. Tālr. 43213.

Grūsni teli, atnesīsies martā. 
Tālr. 49976.

Kaltus metāla vārtus ar stabiem 
un vārtiņiem. Lēti. Tālr. 47052.

PĒRK
1-istabas dzīvokli Salaspilī. 

Tālr. 1-7217622, vakaros.

MAINA

■*" 1-istabu dzīvokli ar visām ērtī
bām Tukumā pret līdzvērtīgu vai 
ar daļējām ērtībām; vai pret nelielu 
māju vai vasarnīcu. Izskatīšu vi
sus piedāvājumus.
Tālr. R īga-627835.

■** 2-istabu dzīvokli (5. stāvs, tālr., 
balkons, 43,8 m2, ) pret 3-istabu 
dzīvokli. 1. stāvā nepiedāvāt. 
Tālr. 47786.

»  2-istabu dzīvokli Jēkabpilī ar 
visām ērtībām pret 1- vai 2-istabu 
dzīvokli Salaspilī. Tālr. 47174, no 
10 līdz 22.

2-istabu dzīvokli Salaspilī un 
1-istabas dzīvokli TEC-2 pret 3- 
istabas dzīvokli (izolētu).
Tālr. 47236.

IZĪRĒ
1-istabas dzīvokli ar malkas 

apkuri. Tālr. 41966.

«** Sieviete izīrē 1 istabu Salaspilī, 
Meža ielā 7 (2.stāvs). Tālr. 49739, 
zvanīt darbdienās, vakaros.

*** Garāžu privātm ājā uz ilgu 
laiku. Tālr. 47262, no 16 - 20, vai
cāt Antoninu.

MEKLĒ DARBU

Remontēju vecu un montēju 
jaunu santehniku, montēju un re
gulēju apkures katlus.
Tālr. 47312, Jevgēnijs.

Sieviete (37), vidējā tehniskā 
izglītība, valsts valodu prot 2. ka
tegorijas līmenī.
Tālr. 47262, vaicāt Ņinu.

PIEDĀVĀ DARBU
■3P Vajadzīgi strādātgriboši, ener
ģiski cilvēki interesantam biz
nesam. Pārrunas, apmācības.
Tālr. 46476, no 8-10 vai 20-22, 
prasīt Ramonu.

Nacionālais botāniskais dārzs 
piedāvā darbu inženierim - sil- 
tumtehniķim.

Pieteikties pa tālruņiem 
45440, 44735.

DAŽĀDI
Diplomēts frizieris cērp angļu, 

am erikāņu kokerspanielus un 
pūdeļus. Lēti. Tālr. 1-7188139.

LĪDZJŪTĪBAS
t  īsākām dziļu līdzjūtību Dacītei 
Rokjānei un viņas tuviniekiem. 
tēvu mūžībā aizvadot. m

Salaspils 1. vidusskolas 1.b 
klases biedri un audzinātāja

t  Skumstam kopā ar Sandru 
Nicmani, tēti smiltainē guldot.

Salaspils bērnudārza 
"Saime" kolektīvs

R eklām as  
laukum s šajā  

lappusē m aksā  
0.236 Ls/cm 2.

Daugavas muzejā 
Doles salā no 

24. septembra līdz 
1. novembrim aplūkojama 

Ivara BUMBIERA 
gleznu izstāde.

zemām cenām

SALASPILS FILIĀLE
Rīgas ielā 30 
Tālruņi: 43702, 43703
Norēķinu grupas:
Salaspilī - 

Rīgas ielā 1 
Enerģētiķu ielā 9 

Ulbrokā - Institūta ielā 17 
Ikšķilē - Dainu ielā 1a 
Rīgā - Lubānas ielā 82

•>  jaunas gāzes-elektriskās 
un gāzes plītis (Itālija).
Cena - no Ls 190 
līdz Ls 250;

lauksaimniecības 
tehniku, autotransportu.

•>  biroja mēbeles (Francija) 
galdus, skapjus u.c.
Cena - no Ls 40 līdz Ls 90;

asināmās ripas 
kokapstrādes ierīcēm;

Adrese: 
S alasp ilī, 

Rīgas ielā 30, 
tā lrun i: 
43704, 
43701.

P Ā R D O D P ĒR K M A IN A ĪR Ē IZ ĪR Ē M E K L Ē  D A R B U P IE D Ā V Ā  D A R B U  IE P A Z ĪŠ A N Ā S  D A Ž Ā D I!  V A JA D Z ĪG O  PASVĪTROT!

izgriez un atsūti! | bezmaksas privātsludinājum s

©  " S a la s p ils  V ē s tis "
Izdevējs  - S alasp ils  p ilsētas  
ar lauku teritoriju dom e. 
Reģistrācijas ap liec ība nr. 1922.

redaktore - In g a  R e č a  
korespondenti - G a t is  P ū r iņ š ,

J ā n is  V a n a g s
korektore un literārā redaktore - 
Ņ in a  L e im a n e  

m aketē tā js  - A tis  S k u lm e

R edakcijas  adrese: L īvzem es iela 8. 
p.n. S alasp ils -1 , LV -2169 ,

tālruņi - 4 3 1 5 9 , 4 3 1 4 0 .
Iznāk kopš 1996. gada 17. m aija. 
Datorsalikum s. O fsetiespiedum s.

Iespiests Salaspilī,
S IA  "Kreilis un Ko" tipogrāfijā. 
Iznāk piektd ienās.

Metieni:
latviešu izd evu m am  - 10 00  eks., 
krievu izd evu m am  - 7 0 0  eks. 
P ārpub licēšanas un c itēšanas  

gadījum ā atsau ce  uz "Salaspils  

Vēstīm " obligāta.
S lud inājum us un reklām u p ieņem

redakcijā  - L īvzem es ie lā  8  

(S alasp ils  do m es ēkā). 
M anuskripti iesn iedzam i divos  

eksem plā ro s  m ašīn rakstā .
P ar faktiem  un uzvārd iem  rakstos  
atbild to autori, sludinājum os - to  

iesniedzēji.
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